

## 留学生（研究生）《基础汉语》选课及上课的通知

### Notice on the Course Selection of Elementary Chinese for International Postgraduate Students

各院系：

根据《北京大学研究生公共必修课学习和考试的规定》中的要求，教学语言为外语的硕士、博士学位项目的留学生，须参加我校对外汉语教育学院开设的《基础汉语》课程学习，64 学时（4 学时/周），2 学分。

According to *the Regulations on the Study and Examination of General Compulsory Courses for Postgraduates of Peking University*, international students, **whose Master or Doctor degree programs are taught in English, are required to take *the Elementary Chinese* course offered by the School of Chinese as a Second Language.** *Elementary Chinese* course includes 64 hours per semester (4 hours per week), 2 credits.

2024-2025 学年第一学期的安排如下：

The schedule for the first semester of 2024-2025 is as follows:

1. 学生查看《基础汉语》三个级别的能力描述、完成教材试读、确定自己合适的级别并按照选课规定在研究生选课中（<http://elective.pku.edu.cn>）完成选课。【教材试读建议使用电脑 Google Chrome 软件打开（不要使用 IE）】

Students should check the course description of the three levels, read the sample textbook, determine their appropriate level, and select the courses on the course selection website (<http://elective.pku.edu.cn>). 【Click the link below and download the study materials by Google Chrome (the link may not be available on IE and mobile phones).】

1) 课程号 **Course No. 04411003**

教材试读链接 **Link for the textbook:**

<https://disk.pku.edu.cn/link/AA09F75927AD9D4912B19E0E94B11BCF2E>

本课程适合零起点水平中文学习者。教学目标是培养学生对于中文基本语言特点的认知和兴趣，让学生能够用中文进行较简单的交流，解决日常生活中的基本语

言需求。The course is for foreigners who have never learned Chinese before. It aims to cultivate students basic knowledge and interest in Chinese. After studying, students can communicate with simple Chinese and tackle some daily scenarios.

备注：如果学习过 1-2 个月的中文但没有系统学习过拼音，该门课程适用【If you have learned Chinese for 1-2 months before, but never learned Pinyin systematically, please choose this course.】

## 2) 课程号 Course No. 04411004

教材试读链接 Link for the textbook:

<https://disk.pku.edu.cn/link/AA725545F2292A4D82B549D2F68FF028AF>

本课程适合初级中文学习者（掌握 200 个左右中文词汇）。教学目标是通过学习中文基础语法、常用词和日常表达，有效提高日常中文交际能力。The course is for learners with fundamental Chinese and a vocabulary of more than 200. It covers elementary Chinese grammar, vocabulary, and daily dialogue.

备注：如果学习中文时间不长但系统学习过拼音，该门课程适用【If you have already learned Pinyin before, please choose this course.】

## 3) 课程号 Course No. 04411005

教材试读链接 Link for the textbook:

<https://disk.pku.edu.cn/link/AA2D08E3E9067E423C9ACA55E4CD9BBDB2>

本课程适合中级中文学习者（掌握 600 个左右中文词汇）。教学目标是进一步提高学生的中文听说和读写能力，扩大词汇量，用中文准确完成一般场景下的交际任务，能就熟悉的日常话题进行成段表达，包括口头和书面表达。The course is for learners with intermediate Chinese and a vocabulary of more than 600. It aims to expand students' vocabulary and develop their Chinese ability. After studying, they can use the language accurately when tackling everyday scenarios and address regular topics with short speeches, including writing and speaking.

2. 如果在阅读后仍无法确定自己的所选课程，不能完成步骤一，请于**9月2日24:00前**完成如下自评问卷 <https://jinshuju.net/f/taEi50> 同时将你的问题反馈至 [jiaowu@pku.edu.cn](mailto:jiaowu@pku.edu.cn)，我们会尽快与你联系并给出选课建议，请在收到反馈后尽快在 <http://elective.pku.edu.cn> 完成选课。请注意，完成自评问卷不代表选课成功。

If you are still unsure about which class is the right fit for you after reading the textbook, please complete the following questionnaire **before 12:00 midnight, September 2<sup>nd</sup>**: <https://jinshuju.net/f/GJbMPO>. Simultaneously, send an email to [jiaowu@pku.edu.cn](mailto:jiaowu@pku.edu.cn) describing your issue, including your student ID and name. We will provide you with feedback on the most suitable course. Afterward, please proceed to [elective.pku.edu.cn](http://elective.pku.edu.cn) to select your courses as soon as possible. 【Please note that completing the questionnaire does not guarantee successful course selection; you must finish the course selection on the platform.】

## 2. 免修安排（每学期开学均可办理）

**2021**年秋季学期开始已不再为学生单独组织免修测试，符合下列条件之一的留学生可以申请免修《基础汉语》：

(1) 2年内有效的新汉语水平考试 **HSK4** 级成绩单（包含机考，成绩单获得时间不早于**2022年9月1日**）**210**分及以上，其中写作部分成绩不低于**65**分。

考试报名及考点查询参阅 [www.chinesetest.cn](http://www.chinesetest.cn)

(2) 硕士生参加中文授课的专业课学习，修满培养方案必修课学分。

(3) 博士生在学科综合考试时，由考试委员会依据教学目标对其汉语水平进行考察，并在“学术评语”栏内说明其汉语水平是否达到要求。达到要求，则可以办理免修。

请符合条件的学生下载“留学生《基础汉语》课程免修申请表”，按要求填写并在规定时间内提供相关证明材料。

办理时间：9月9日—9月18日（工作时间）

办理地点：对外汉语教育学院 218 房间 电话：62767175

结果查询：9月20日之后学生可登录“校内门户➡信息服务➡研究生院业务➡培养办教学管理1➡在校成绩”中查询免修结果。

注意事项:

- 《基础汉语》课程免修申请表下载链接为：

<https://grs.pku.edu.cn/pygz/jxgl/kcgl/bgxz888/373407.htm>

- A类申请者需携带 HSK 成绩单原件和复印件一份（在右上角注明学号和姓名）以及本人校园卡（或录取通知书）原件和复印件一份；B 或 C 项申请者必须提交所在院系教务签字\盖章。
- 未按期提交的申请无效。
- 不可以代办。
- 逾期不办理。

研究生院  
对外汉语教育学院  
2024 年 6 月